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 الرسالة أو الأطروحة:

 محافظة البصرةالتحميل الجغرافي لمعامل تعبئة الغاز ومحطات الوقود في 

 الرسالة أو الأطروحة:

،  المختمفة الحياة جوانب في يا  اساس ا  دور  من يمعبو لما ، الحاضر الوقت في كبيرة بأىمية النفطية والمشتقات السائل الغاز تسويق يحظى 
 تسويق عمى تعمل التي التسويقية المنشآت كأبرز الوقود ومحطات التعبئة لمعامل المكاني التوزيع واقع عن الكشف الى ىذا البحث ييدف

 الغاز لمعامل تعبئة التاريخيالتطور  فصول تناول الفصل الاول ةضمت ىذه الدراسة أربع قد، و  البصرة محافظة في النفطية الصناعة مخرجات
 ةلمعوامل الطبيعي البصرة وفقا   الجغرافي لمحافظةالوظيفي لممعامل والمحطات ضمن الحيز  للأداء تطرق الفصل الثاني وقد،  ومحطات الوقود
التي  والمساحة لممكيتيا تبعا   ةسس متعددأوفق  ىذه المنشآت تصنيف عالج الفصل الثالثكما ،  نشائيا وتطورىاإسيمت في أوالبشرية التي 

، مكشف عن مصادر ومعدلات التجييز الشيرية والسنوية ة ، وكرس الفصل الرابع ليالخزنوطاقتيا  التي تتطمبيا ةيا وعدد الايدي العامممتشغ
 .البحثا التوصل الييا من خلال ىذبجممة من الاستنتاجات والمقترحات التي تم الدراسة  تاختتمو 
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                                                                                               Abstract of thesis 

The marketing of liquid gas has a great importance at present time as a result of its roles in different aspects of life, 
From that angle comes the importance of this research which aims at detecting the reality of the spatial 

distribution of filling plants and fuel stations being the most familiar marketing facilities of petroleum industry 

in Basra Province this study has included four chapters The first of which deals with the the historical 
development of gas plants and filling stations. The second chapter in concerned with the functional performance 
of plants and stations within the geographical area of the province of Basra, according to the natural and human 
factors that have contributed to its creation and evolution. The third Chapter concerns the classification of these 
installations according to multiple bases depending on the ownership and the space occupied by the number of 
manpower required by the Treasury and energy. Then comes the fourth chapter  for the detection of sources and 
rates of processing of monthly and annual plants, and Khtaatmt study inter of the conclusions and proposals that 
have been reached through this search. 


